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WE STOPPEN ER   GEWOON MEE 
 
Scholen in Brabant hebben besloten geen uit-
zendkrachten meer in te huren. Ook voor scholen 
is personeel vinden bijna onmogelijk. Uitzend- 
bureaus springen daar handig op in. Ze verhuren 
docenten voor tijdelijk. Vóór Brabant is Amsterdam 
er in 2019 al mee gestopt. Invaldocenten zijn na-
melijk soms wel drie keer zo duur als een ‘gewone’ 
docent. Ze leveren bovendien minder: veel van 
wat erbij komt kijken naast de lessen, blijft liggen 
voor de reguliere docenten. Hoe gaat het nu ver-
der in Brabant? Er gaan lessen uitvallen, zo simpel 
is het. Met gepensioneerden en docenten die 
méér gaan werken, gaan de Brabanders de gaten 
echt niet vullen. Hoe kan het wel? Scholen met 
minder leraren organiseren. Lagere vooroplei-
dingseisen, zeker voor mensen die elders com-
petenties hebben opgedaan. Aantrekkelijker 
arbeidsvoorwaarden. Dat roept van alles op en 
kost ook heel veel geld, maar het zijn wel échte 
oplossingen in plaats van acties voor de bühne. 
 
DRS. L.H.M. (LÉON) LUCAS (rector)

Berat Aksoy en Jelte Kortenraaij beginnen  
komend schooljaar aan hun middelbareschooltijd. 
Vorige week waren ze alvast op Candea om hun 
nieuwe klasgenoten en mentor te ontmoeten.  
We vroegen Berat en Jelte om terug te kijken op 
de basisschool en vooruit te blikken naar Candea. 
 
Berat (vmbo-sbb) is al heel wat keren met zijn basis-
school IKC Remigius op Candea geweest. “Dat was al-
tijd leuk en gezellig”, zegt Berat. Jelte (havo/vwo) woont 
in Arnhem en heeft voor Candea gekozen vanwege het 
technasium: “Ik zocht een school met actieve lessen en 
waar je veel verschillende dingen leert.” 
 
KLAAR MET DE BASISSCHOOL? 
Berat: “Nee, ik ga de basisschool missen. De kinderen, 
mijn meester en alle herinneringen. Een jaartje extra 
had ik niet erg gevonden. Aan de andere kant ben ik nu 
wel oud genoeg voor een nieuwe school.” 
Jelte: “Ja, want ik ben toe aan een nieuw pad in mijn 
leven. Om mij verder te ontwikkelen, met nieuwe vak-
ken en nieuwe dingen die ik wil leren.” 
 
JE LEUKSTE BASISSCHOOLHERINNERING? 
Berat: “Het schoolkamp! Dat was superleuk en heel ge-
zellig. Maar ik kijk op alles met plezier terug. Ik weet 
zeker dat ik komend schooljaar nog een paar keer op 
bezoek ga op mijn oude school.” 
Jelte: “Ik ook het schoolkamp. Je bent een keer met kin-
deren die je goed kent op een andere plek. Op de ba-
sisschool heb ik leren lezen, schrijven en rekenen. 
Zonder dat zou ik nu niet naar Candea kunnen.” 
 
WAT VERWACHT JE VAN CANDEA? 
Berat: “Dat ik het leuk ga vinden en dat ik dezelfde per-
soon blijf die ik nu ben. Ik hoop veel te leren. Ik ben goed 
in editen op de computer. Daar wil ik beter in worden.” 
Jelte: “Wat ik tot nu toe gezien heb, is een leuke leer-

in the picture

VIJF VRAGEN AAN BERAT EN JELTE 

AGENDA
6 juli Diploma-uitreiking vmbo-bb/kb. Bekendma-
king uitslag herexamens. CAN-week. BSM-twee-
daagse 4-havo. 7 juli Diploma-uitreiking mavo. 
CAN-week. BSM-tweedaagse 4-havo. 10 juli  
Diploma-uitreiking vwo. CAN-week. 11 juli Di-
ploma-uitreiking havo. CAN-week. Inleveren 
schoolboeken en kluissleutels. 12 juli CAN-week.  
13 juli Mentordag. 14 juli Rapport mee naar huis, 
daarna zomervakantie t/m 27 augustus.  
 

Als het Eilandplein in Duiven in het nieuws 
komt, is dat iets te vaak op een negatieve ma-
nier. Dat moet veranderen, vindt de gemeente 
Duiven. Daarom wordt een plan gemaakt voor 
het plein. Tweedeklassers van Candea’s tech-
nasium is gevraagd om mee te denken. Met 
verrassende ideeën als resultaat. 
 
Technasiumdocent Bert Carpaij was vereerd met het ver-
zoek van de gemeente Duiven, maar vond het in het begin 
ook een beetje spannend. “Er is nogal eens gedoe op het 

Eilandplein, ook met jongeren. Ik wist niet goed welke kant 
het op zou gaan en ook niet hoe het zou vallen bij onze leer-
lingen.” 
Gaandeweg werd het project echter duidelijker en concre-
ter en – ook heel belangrijk – werden de leerlingen enthou-
siaster. Dat blijkt uit het verhaal van Stijn Stevens en Iris 
Korporaal. “Ik dacht het saai zou zijn, maar ik vond het 
steeds uitdagender om oplossingen te bedenken die echt 
helpen”, zegt Stijn. Iris was blij met de vrijheid die de leer-
lingen kregen. “Het was heel anders dan andere opdrach-
ten. We hebben veel onderzoek gedaan.” 

 
EERST ONDERZOEK DOEN 
De groepjes van Stijn en Iris begonnen hun onderzoek met 
een enquête. Stijn: “Wij hebben bezoekers van het Eiland-
plein gevraagd naar hun ervaringen. Daar kwam niet veel 
uit, behalve overlast van fietsen en scooters op het plein, 
dat een voetgangersgebied is. Maar toen we langs de deu-
ren gingen, kregen we een heel ander beeld. Bewoners kla-
gen over de jongeren. Andersom zeiden jongeren tegen ons 
dat de bewoners zeuren.” 
Iris en haar groepje ontdekten via een enquête onder leer-
lingen dat die vooral naar het plein gaan omdat snacks 
daar goedkoper zijn dan op school en dat veel leerlingen 
verwachten dat er altijd wel een groepje jongeren op het 
Eilandplein zal zijn. Iris: “Deze uitkomsten hebben ons niet 
verbaasd.  Maar we konden wel proberen een goed alter-
natief voor zoveel mogelijk jongeren te bedenken.” 
 
DAN OPLOSSINGEN BEDENKEN 
Dat brengt ons meteen bij de oplossingen. Iris en haar 
groepje kwamen uit bij een nieuwe gameruimte op een 
leeg weilandje naast de locatie Saturnus. “We hebben ons 
laten inspireren door The Game Box in Arnhem. Zo’n plek is 
er niet in Duiven. Je jaagt jongeren dan niet weg, maar je 
biedt een aantrekkelijk alternatief.”  
Om het nog aantrekkelijker te maken, worden de inkomsten 
gebruikt om de kantine in school goedkoper te maken. En 
leerlingen die goede cijfers halen en niet spijbelen mogen 
met korting bij de nieuwe gameruimte naar binnen. Aan 
alles is gedacht, inclusief de financiering. Iris: “De gemeente 
moet investeren, want een gameruimte lost veel op.” 
Het groepje van Stijn bedacht een hele reeks ‘kleine’ op-
lossingen. Bijvoorbeeld camera’s, zodat bewoners en jon-
geren weten dat er toezicht is, en verlichting op donkere 
plekken, zodat iedereen zich veiliger voelt op het plein. 
Daarnaast duidelijker aangeven dat het plein verboden is 
voor fietsen en scooters. “Er hangt nu één klein bordje, wat 
niemand ziet”, zegt Stijn. “Ik woon veertien jaar in Duiven, 
maar ik wist niet dat je er niet mag fietsen”, vult Iris aan. “En 
waarom zijn er fietsenstallingen op het Eilandplein als je 
er niet mag fietsen”, vraagt Stijn zich af. 
 
OUT OF THE BOX DENKEN 
Bert Carpaij is onder de indruk van de oplossingen van zijn 
leerlingen: “Een mooi voorbeeld van out of the box denken, 
dat laat zien dat het een goed idee is om leerlingen voor 
dit soort onderwerpen in te schakelen.” Stijn en Iris bedan-
ken de mensen van de gemeente, de politie en het jonge-
renwerk voor hun hulp en goede tips. Zouden we bijna nog 
iemand vergeten: Iris’ vader Rody vond het ook leuk om 
vanuit zijn technische achtergrond mee te denken. 
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Daphne van Dijk (links) en Nadia Laugeman

Het stond al langere tijd op het verlanglijstje van  
de ouderraad van Candea: de aankleding van de 
schoolpleinen. De keuze is gevallen op nieuwe  
bankjes en tafels. Mét een verhaal. 
 
De ouderraad vindt het belangrijk dat leerlingen ‘verleid’ 
worden om in de pauzes naar buiten te gaan, vertellen 
Sven Tijdeman en Ingrid Hendriksen. Ze zijn lid van de ou-
derraad (het bestuur van de oudervereniging). Ingrid: 
“Frisse lucht is gezond, maar leerlingen willen natuurlijk 
wel even bij elkaar kunnen gaan zitten.” Per locatie zijn 
twee tafels en zeven bankjes geplaatst, wat de schoolplei-
nen meteen ook gezelliger maakt. 
Het nieuwe straatmeubilair ziet er hetzelfde uit als de 
bankjes die drie jaar geleden werden geplaatst. Het bij-
zondere was dat die bankjes waren gemaakt van petfles-
jes die op Candea werden ingezameld. Superduurzaam 

IN DE PAUZE ZITTEN OP JE ‘EIGEN’ AFVAL   dus. Maar op petflesjes zit tegenwoordig statiegeld, wat 
de petflessenautomaat overbodig heeft gemaakt. In plaats 
daarvan wordt nu op Candea ál het andere plastic inge-
zameld, zodat het als grondstof kan dienen voor nieuwe 
producten, zoals… straatmeubilair.  
Maar zitten de leerlingen dan op hun eigen plasticafval? 
“Nee hoor”, lacht Sven, “de bankjes en tafels zijn gemaakt 
door het bedrijf Save Plastics in Arnhem. Ze gebruiken al-
leen gerecycled plastic, maar kunnen niet garanderen dat 
het plastic van Candea precies in deze bankjes en tafels 
is terechtgekomen. Dat hoeft ook niet, want het gaat erom 
dat leerlingen op hun eigen schoolplein kunnen zien wat 
gescheiden inzameling van plastic oplevert.” 
Het initiatief valt in goede aarde bij Britt Konings, Tiamo 
Rutten en de zussen Lynn en Vera Wilmink, die graag mee-
werken aan de feestelijke ingebruikname van de bankjes 
en tafels. Ze vinden het een hartstikke goed idee.

VERRASSENDE  
IDEEËN NODIG?  
BEL HET TECHNASIUM! 

V.l.n.r.: Iris Korporaal, Bert Carpaij en Stijn Stevens.

omgeving. Ik verwacht dat ik veel ga leren en dat de do-
centen met elk niveau kunnen omgaan, dus dat ze bijles 
kunnen geven maar ook extra uitdaging bieden.” 
 
HOE BEREID JE JE VOOR OP CANDEA? 
Berat: “Ik ga spullen kopen, maar verder eigenlijk niet. 
Ik vind het niet spannend, behalve dat ik straks in de 
aula bij de kleinsten hoor. Maar daar lig ik niet wakker 
van. Het zal wel even wennen zijn. Gelukkig gaat mijn 
tweelingbroer ook naar Candea.” 
Jelte: “Ik ga kopen wat ik nodig heb, ik ga me verdiepen 
in de vakken en ik ga me mentaal voorbereiden, dus na-
denken over hoe ik het moet aanpakken. Ik maak me 
geen zorgen. Voor zover ik Candea heb leren kennen, 
vertrouw ik erop dat ik genoeg hulp krijg.” 
 
WAT IS JE TOEKOMSTDROOM? 
Berat: “Een beroemde rapper of acteur worden. Ik weet 
niet of dat lukt, anders wil ik werken met design. Maar 
ik vind dat je eerst je droom moet volgen en dan pas 
aan iets anders moet denken.” 
Jelte: “Ik wil agent worden. Dan kan ik bijdragen 
aan een ideale wereld, 
waarin geen misda-
den worden  
gepleegd, geen 
dieren worden ge-
dood en iedereen 
zich fijn voelt.  
Ik ga eerst de 
opleiding tot 
agent volgen en 
dan zie ik wel 
wat de toekomst 
mij brengt.”

V.l.n.r. Ingrid, Britt, Lynn, Tiamo (met gouden schaar), Vera en Sven.

Jelte Kortenraaij (links) 
en Berat Aksoy.

Fijne vakantie


